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معاون اول قوه قضائيه در نشست اعضاي انجمن هاي اسلامي دانشجويان:

بارورسازي ابرها، ايده ای بدون تلاش ملموس

بدون ترديد يكي از دلايل اغتشاشات اخير مسائل معيشتي بود
مع�اون اول قوه قضائي�ه ب�ا حض�ور در 
چهارمين نشس�ت ميان دوره اي اتحاديه 
دانش�جويان  اس�لامي  انجمن ه�اي 
دانش�گاه ها و مراكز آموزش عالي كش�ور 
)دفتر تحكيم وحدت( در مش�هد مقدس 
به پرس�ش هاي دانش�جويان پاس�خ داد. 
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي در 
پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه نقش ساختار 
قضايي كش��ور در حوادث و رخداد هاي ماه 
گذشته چگونه بوده است، تصريح كرد: سؤال 
شد كه در نارضايتي هاي امروز همه در لفظ 
مي گوييم حق با مردم است و چگونه مي شود 
كاري كنيم كه در عمل نيز به اين اعتراضات 
بحق مردم اعتنا ش��ود. در اينج��ا بايد گفت 
يكي از مس��ائل نارضايتي ه��اي اخير بدون 
ترديد مسائل اقتصادي و معيشتي بود. بنده 
كاري ندارم كه وزن آن چ��ه ميزان بوده، اما 
به طور قطع و يقي��ن همه قب��ول داريم كه 
يكي از دلايل آن مس��ائل اقتصادي از جمله 
شركت تعاوني هاي اعتباري بود.  وي اظهار 
كرد: بن��ده اعتقادم بر اين بوده و هس��ت كه 
ما غير از م��وارد خيلي خاص كه نمي ش��ود 
دادگاه علني تشكيل دهيم، بايد دادگاه علني 
باشد؛ پخش هم بشود و اسامي متهمان را هم 
به صورت اختصاري نگوييم، بلكه اسم ببريم و 
عكس نشان دهيم و اين محاكمه به اين شكل 

صورت گيرد.  وي در پاس��خ به سؤال يكي از 
دانش��جويان مبني بر اينكه چرا سران فتنه 
محاكمه نمي شوند و مصلحت انديشي تا كجا؟ 
اظهار كرد: در مورد سران فتنه شوراي عالي 
امنيت ملي تصمي��م گرفت كه در آن هنگام 
محاكمه آنها به مصلحت كشور نيست، البته 
بنده در آن زمان عضو ش��ورا نبودم كه نحوه 
استدلال آنها را بشنوم، ولي با استدلالي كه 
شوراي امنيت ملي كرد، تصميم گرفته شد 
كه اين افراد فعلًا محصور شوند و اين مصوبه 
ش��وراي امنيت ملي هنوز ب��ه قوت خودش 
باقي اس��ت و مس��ائلي كه مربوط به امنيت 
ملي است، آن ش��ورا بايد درباره آنها تصميم 

بگيرد و شوراي عالي امنيت ملي هنوز هم از 
تصميم خودش در اين مورد عدول نكرده و تا 
زماني كه پابرجاست، قوه قضائيه كار ديگري 
نمي تواند بكند.  حجت الاسلام والمسلمين 
محس��ني اژه اي در خصوص پرونده اس��تاد 
صوت و لحن اظهار داشت: موضوع مورد ادعا 
سال 87 يا 88 اتفاق افتاده است، اما سال 92 
به دادستاني نامه نوشته شد و به قوه قضائيه 
مراجعه كردند.  سه اتهام اوليه مطرح شد كه 
دادسرا بيان مي كند يكي از آنها بايد مستقيماً 
در دادگاه مطرح ش��ود و براي اتهام دوم كه 
منافي عفت بود و اتهام س��وم هم كه تشويق 
به فساد بود، قرار منع تعقيب صادر مي كند. 

ش��اكيان به منع تعقيب اعتراض مي كنند و 
دادگاه در خصوص اتهام اول نظر دادس��را را 
تأييد مي كند و به دلي��ل فقدان دليل متهم 
را تبرئه مي كند، نس��بت به اته��ام دوم قرار 
دادسرا را تأييد مي كند و در خصوص تشويق 
به فس��اد قرار را صحيح نمي داند و دادسرا را 
موظف به جلب به دادرسي مي كند. به تبعيت 
از دس��تور دادگاه تحقيقات را آغاز مي شود 
و نهايت��اً دادگاه حكم چهار س��ال حبس را 
صادر مي كند كه متهم ب��ه آن اعتراض كرد 
و پرونده به دادگاه تجديد نظر ارس��ال شد و 
در اين دادگاه چنانچه حكم اش��كال داشته 
باشد، دادگاه تجديد نظر مي تواند خودش نيز 

مستقيماً رفع نقص كند. 
معاون اول دستگاه قضا تصريح كرد: هر دادگاه 
يك رئي��س و دو مستش��ار دارد و خود قانون 
صراحتاً بيان كرده كه در يك حكم، از اين سه 
امضا دو امضا كفايت مي كند و فرقي هم بين 
رئيس و مستشار نيس��ت و طبق قانون با دو 
قاضي دادگاه رسميت دارد؛ اين در حالي است 
كه بعضي از آقايان گفته اند، چون حكم را دو 
مستشار امضا كرده اند، در آن ابهام وجود دارد، 
اما بايد در نظر داشت بسياري از پرونده هاي 
ما در ديوان عالي كشور و دادگاه تجديد نظر با 
دو امضا بوده است و اينگونه نيست كه هر سه 

قاضي پرونده را امضا كرده باشند. 

 اپراتورها ترافيك مصرفي داخلي مشتريان را
 2 برابر حساب مي كنند !

گم شدن ما به التفاوت 50درصدي ترافيك سايت هاي داخلي

با وجود آنكه در دولت يازدهم س�ه فاز از 
شبكه ملي اطلاعات رونمايي شد، اما انگار 
هنوز با تحقق كامل اين الزام قانوني فاصله 
زيادي داري�م و همچنان الزامات ش�بكه 
ملي اطلاعات كه ارائه اينترنت امن و ارزان 
است، محقق نشده؛ به گونه اي كه هر چند 
بنا بود تا شركت هاي ارائه دهنده سرويس 
تمام سايت هايي را  كه درون كشور ميزباني 
مي شوند، نيم بها محاسبه كنند، اما آنها از 
اجراي اين مصوبه ش�انه خال�ي مي كنند 
و وزير ارتباط�ات هم به ج�اي پيگيري و 
برخورد با متخلفان تنها به گذاشتن پست 
اينس�تاگرامي و تأكيد بر ال�زام به اجراي 
اين مصوبه اكتفا كرده اس�ت. در اين بين 
ابهام اصلي اينجاس�ت ك�ه ما به التفاوت 
50درصدي هزينه س�ايت هاي داخلي كه 
از جيب مشتركان كسر مي ش�ود به كجا 
مي رود و به چه كس�اني تعل�ق مي گيرد؟

همزم��ان ب��ا بهره ب��رداري از فازه��اي اول 
و دوم ش��بكه مل��ي اطلاعات، كميس��يون 
تنظيم مق��ررات ارتباطات ط��ي مصوبه اي 
به اپراتوره��اي تلفن همراه و ش��ركت هاي 
اينترنتي اع��لام كرد كه ب��ه منظور كاهش 
هزينه مصرف كنندگان بايد ضمن جداسازي 
ترافيك داخ��ل از بين الملل، نرخ اس��تفاده 
از ترافي��ك داخلي را براي مش��تركان خود 
به نيم بها كاهش دهند. كاه��ش هزينه ها با 
مصوبه كميسيون تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي براي ترغيب مشتركان به استفاده از 
س��ايت هاي داخلي و افزايش توليد محتوا و 
خدمات داخلي بوده است؛ چراكه سايت هاي 
داخلي كه روي شبكه ملي اطلاعات قرار دارند 
از ترافيك اينترنت داخلي استفاده مي كنند 
كه هزينه آن به مراتب از هزينه شبكه جهاني 
اينترنت كمتر است، بنابراين مشتركان نيز 
بايد براي اس��تفاده از اين س��ايت ها هزينه 

كمتري را پرداخت كنند. 
حالا اما با گذشت چند ماه از ابلاغ اين مصوبه 
هنوز هم اپراتورهاي تلفن همراه از اجراي اين 

مصوبه ش��انه خالي مي كنند و معلوم نيست 
پولي را كه از جيب مشتركان خارج مي شود 

به حساب چه كسي مي ريزند!
 سايت هايي كه نيم بها شدند

در مرحله نخس��ت طرح كاه��ش نيم بهاي 
هزينه ترافيك س��ايت هاي داخلي، اسامي 
2۰۰ س��ايت پربازديد داخلي كه سرورهاي 
آنها در اي��ران قرار دارد به همه ش��ركت ها و 
اپراتورها اعلام شد تا نسبت به در نظر گرفتن 
تسهيلات براي كاهش هزينه ها اقدام شود؛ 
بعدها به مرور به 5۰۰سايت افزايش يافت، اما 
يك چالش جدي در اين ميان وجود داشت ؛ 

 اينكه اس��امي برخي س��ايت ها و پايگاه هاي 
پرمراجعه داخل كش��ور ديده نمي شد. وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات خود نيز به اين 
موضوع اذع��ان كرده و درب��اره اين تبعيض 
اينگون��ه توضي��ح داده ب��ود: بي عدالتي در 
انتخاب 5۰۰ سايت داخلي با ترافيك نيم بها 
را قبول دارم، لذا سامانه اي راه مي افتد تا هر 
س��ايت داخلي كه بخواهد با ارائه اطلاعات 
لازم از قبي��ل آي پي ش��امل اي��ن تخفيف 
ش��ود. ماجراي اين تخفيف 5۰درصدي به 
همين جا ختم نش��د و تبعيض اپراتورهاي 
ارتباطي و خدماتي در نيم بها محاسبه كردن 

ترافيك برخي س��ايت هايي كه داخل كشور 
ميزباني مي شوند، در س��ايه ضعف نظارتي 
وزارت ارتباط��ات بر اين موض��وع همچنان 
ادامه دارد. نكت��ه قابل تأمل اينجاس��ت كه 
ظاهراً وزير ارتباط و فناوري اطلاعات هم از 
بي قانوني اپراتورها بي خبر نيست و در برابر 
طفره رفتن آنها از اجراي مصوبه محاس��به 
نيم بهاي ترافيك سايت هاي داخلي با پستي 
اينس��تاگرامي اينگونه واكنش نش��ان داده 
است: »درباره ليست سايت هاي داخلي كه 
نيم بها محاسبه مي ش��وند، در مصوبه آمده 
تمامي سايت هايي كه درون كشور ميزباني 
مي شوند، بايد نيم بها محاسبه شوند، بنابراين 
ليست 5۰۰ سايت س��ابق فاقد اعتبار براي 
محاسبه و شركت هاي ارائه دهنده سرويس 

موظفند مصوبه را اجرا كنند.«
  رفاقت و شراكت با متخلفان

بي ترديد تش��خيص س��ايت هاي داخلي از 
خارجي براي وزارت ارتباطات كار س��ختي 
نيس��ت و چنانچه اپراتورها در اي��ن ميان از 
قوانين سرپيچي مي كنند، بديهي است كه 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي 
ابزاري تنبيهي براي مقابله با چنين رفتارهايي 
را پيش بيني كرده اس��ت و توصي��ه و تأكيد 
اينستاگرامي آقاي وزير نه فقط هيچ مشكلي 
را حل نمي كند كه نش��ان مي ده��د وزارت 
ارتباطات با وجود آگاهي از چنين مش��كلي 
از تخل��ف و تبعيض اپراتوره��اي ارتباطي و 
ش��ركت هاي خدماتي چشم پوشي مي كند. 
اين بدين معناست كه يا اين وزارتخانه توانايي 
و قدرت نظارت، اعمال و اجراي قانون را ندارد 
يا تعمداً روي اين بي قانوني چشم مي پوشد. 
از آنجايي كه بس��ياري از مراجعات روزمره 
مردم عادي به سايت هاي داخلي است با يك 
حساب سرانگش��تي مي توان دريافت فاصله 
5۰درصدي هزينه اينترنت سايت هاي داخلي 
مبلغي قابل توجه مي ش��ود؛  مبلغي كه شايد 
كليد معماي اجرا نشدن قانون و چشم پوشي 

نظارت وزارت ارتباطات باشد. 

زهرا چيذري 
   گزارش  يك

نما | محمود محمدتبریزی

88498440سرويس اجتماعي

بسياري از كارشناس�ان حوزه هاي شهري 
و ترافي�ك معتقدن�د ك�ه ط�رح جدي�د 
ترافي�ك ناپخت�ه و راه�ي ب�راي دريافت 
پول زور و كس�ب درآمد براي ش�هرداري 
اس�ت. اين طرح پس از تصوي�ب نيز براي 
ش�هروندان گن�گ و درهم تنيده اس�ت. 
س��رانجام لايحه »تعيين نرخ ع��وارض تردد 
وس��ايل نقليه در محدوده هاي مركزي ش��هر 
تهران« يكي از پرحاشيه ترين لوايح و طرح هاي 
اين دوره از مديريت شهري به تصويب رسيد، 
لايحه اي كه به اعتقاد بسياري از كارشناسان 
تخصصي نمي تواند به اه��داف مورد نظر خود 
برسد.  يك فوريت لايحه اشاره شده در سي و 
هفتمين جلسه شوراي شهر تهران به تصويب 
رسيده بود و در چهل و دومين جلسه شوراي 
شهر تهران سرانجام به تصويب نهايي رسيد و 
اين مصوبه براي تصويب به فرمانداري ارسال 
خواهد شد و در صورتي كه فرمانداري ايرادي 
به آن نگيرد، اين مصوب��ه از 15 فروردين اجرا 
خواهد شد.  مصوبه اخير ش��وراي شهر تهران 
ابهامات بس��ياري دارد كه هنوز در اين زمينه 
مسئولان شهري پاسخي ندادند؛  ابهاماتي كه در 
آينده شهر را دچار مشكلات عديده اي خواهد 
كرد و احتمالاً مس��ئولان با يك عذرخواهي و 
اس��تعفا همه چيز را فراموش خواهند كرد! در 
حالي كه هنوز ضرايب و ارقام طرح اشاره شده 
مبهم است، در همين زمينه محسن هاشمي، 
رئيس شوراي شهر تهران اظهار كرد: فرمول در 
نظر گرفته شده براي ورود خودرو ها به محدوده 
طرح بس��يار پيچيده اس��ت.  وي افزود: آنقدر 
اين فرمول دشوار شده كه تنها به درد اعضاي 
شوراي ش��هر تهران مي خورد و ش��هروندان 
از اين طرح س��ر در نمي آورند.  رئيس شوراي 
شهر تهران با اش��اره به تهيه يك جدول براي 
اطلاع شهروندان از نرخ ورود به محدوده طرح 
ترافيك گفت: مقرر شده يك جدول تهيه و در 
اختيار شهروندان قرار گيرد.  در طرح ترافيك 
فعلي به گفته پورسيد آقايي، معاون حمل ونقل 
و ترافيك شهرداري تهران سالانه 35۰ ميليارد 
تومان درآمد براي ش��هرداري داشته است كه 
با طرح جديد اين رق��م به حدود 5۰۰ ميليارد 
تومان خواهد رس��يد.  مهدي چمران، رئيس 
سابق شوراي شهر تهران با اشاره به اجراي طرح 

ترافيك جديد از سوي شهرداري تهران اظهار 
كرد: اين طرح ناپخته بوده و نمي تواند اهدافي را 

كه مد نظر است، جلب كند. 
رئيس سابق شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه 
طرح ترافيك جديد باعث آلودگي هوا و ترافيك 
در سطح ش��هر خواهد ش��د، گفت: متأسفانه 
اين طرح در حالي به تصويب رسيده است كه 
مسئولان شهري عنوان كرده اند مطالعات لازم 
را انجام داده اند! چمران بيان كرد: افزايش درآمد 
ش��هرداري از طريق طرح ترافي��ك اجحاف و 
خيانت به شهروندان تهراني است و ظاهراً در اين 
طرح شهرداري چشم هاي خود را بر شهروندان 

بسته و فقط به دنبال كسب درآمد است. 
همچني��ن فري��د رزم آزما، كارش��ناس حوزه 
ترافيك معتقد است: طرح ترافيك جديد شهر 
تهران آرامش شهروندان تهراني را نشانه رفته 
است و كارشناس��ان حوزه ترافيك از جزئيات 
آن آگاهي ندارند.  وي با اشاره به مصوبه جديد 
شوراي شهر تهران درخصوص بازنگري طرح 
ترافيك گفت: طرح ترافيك جديد شهر تهران 
مانند هندوانه اي سر بسته مي ماند، هنوز حتي 
كارشناس��ان ترافيك از چگونگ��ي اجراي آن 
اطلاع ندارند. وي افزود: اجراي اين طرح خام كه 
نه پيوست هاي اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي و  
سياسي   دارد و نه مراجع و علماي دانشگاهي 
آن را تأييد كرده ان��د، تنها دو محور را پيگيري 
مي كند؛ اول آنكه بگويند معاونت حمل و نقل 
طرحي براي عرضه دارد، دوم تحصيل درآمد 
بيشتر.  اين كارش��ناس حوزه ترافيك با اشاره 
به اينكه سخناني كه از سوي مديران اين حوزه 
در رسانه ها مطرح مي شود آنقدر خام است كه 
بالاترين مدي��ران نمي دانند براي اجراي طرح 
lez همه خودروهاي فاقد معاينه را نمي شود 
جريمه كرد؛ چراكه برابر قانون مصوب مجلس 
خودرو هايي كه چهار سال از زمان ساخت آنها 
مي گذرد، نياز به معاين��ه ندارند، گفت: خوب 
است دوستان حمل و نقلي به نقد هاي منصفانه 
و س��ازنده بها دهند و با اجراي طرح هايي كه 
دس��تاورد خاصي را براي اجراي آن نمي توان 
پيش بيني كرد، زندگي شهروندان را در ابتداي 
س��ال آينده مختل نكنند.  به گفت��ه رزم آزما 
پايتخت به اندازه كافي مش��كل دارد با دست 

خود آرامش مردم را هدف نگيريم. 

 دريافت پول زور از شهروندان
 با اجراي طرح جديد ترافيك 

نيره ساري
   گزارش  دو

عليرضا سزاوار
   محيط زيست

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 
تصوير پاكبان شهرداري كه براي بازكردن كانال فاضلاب به زير يك پل 

رفته است؛  اي كاش ياد بگيريم در خيابان زباله نريزيم.

مفتاح با انتشار اين عكس نوشت: 
 عكس يادگاري ش��هردار با ب��رف چهار روز پس از بارش؛ مرس��ي كه 

هستي!

جواد آقايي نوشت:  
انقلابي ماندن يعني آنقدر مرد باش��ي كه اگر رئيس جمهور ش��دي، 
كم كارياي خودتو گردن نظام نن��دازي! جا خالي ندي و نگي حكومت 
بايد صداي مردمو بشنوه! يادت نره كه رئيس دولت خودتي و خودت 

پاسخگوي مردم باشي.

دقيانوس توييت كرد: 
اعتراض مردم زلزله زده كوهبنان كرمان در مقابل فرمانداري اين شهر/ 
برخلاف وعده ها و ادعاهاي رس��انه هاي نزديك ب��ه دولت، روحاني به 
كوهبنان نرفت و تنها وزير كش��ور در جلسه ش��وراي اداري كوهبنان 

حاضر شد.

مصفا در توييتر نوشت:  
در ضداسرائيلي ترين كشور جهان، يك ساعت و 4۰ دقيقه ست دنبال 

غذاي كودك مي گرديم و فروشگاه ها به جز نستله چيزي ندارند. 

سيروس هم اين تصاوير را در صفحه خود منتشر كرد و نوشت:
مبينا دختري كه در زلزله كرمانشاه تقريباً تمام خانوادش رو از دست 

داده بود، ديروز تولدش بود؛ بسيجي ها براش تولد گرفتند.

ميزان بارندگي در س�ال ۹۶ اميدوار كننده نبود و بارش 
اخير برف مسكني كوتاه مدت است. حتي با وجود بارش 
سنگين برف در بس�ياري از استان هاي كشور همچنان 
خطر كم آبي جدي اس�ت. اكنون در تازه ترين تلاش ها، 
وزارت ني�رو قص�د دارد از هواپيماهاي ني�روي هوايي 
سپاه پاس�داران براي بارورس�ازي ابرها استفاده كند. 
ايران براي بارورسازي ابرها تنها دو فروند هواپيماي اجاره اي 
آنتونف 2۶ در اختيار داشت. معاون وزارت نيرو چندي پيش 
هم اعلام كرد كه اين دو هواپيما ديگر مستهلك شده اند و از 

سال آينده مجوز پرواز ندارند. 
بارورسازي ابرها نيازمند تجهيزات و هواپيماهاي تخصصي 
است. ايران تاكنون دو آنتونف اجاره اي خود را در تاجيكستان 
تعمير مي كرد، اما اكنون با از كارافتادگي اين هواپيما قرار 
اس��ت از امكانات صنايع هواپيمايي و نيروي هوايي س��پاه 

استفاده شود. 
دولت دوازدهم اميدوار اس��ت با اين روش تا حدي بتواند با 
خشكسالي در اين كشور مقابله كند، به همين خاطر بودجه 
سالانه بارورسازي ابرها از 4 ميليارد تومان به 9 ميليارد تومان 

افزايش يافته است. 
شهريور ماه امسال نيز مركز ملي تحقيقات و مطالعات باروري 

ابرها كه زير نظر وزارت نيرو اداره مي شود، اعلام كرده بود به 
منظور بارور كردن ابرها و تگرگ زدايي با شركت »اف كي اي« 

آلمان تفاهمنامه همكاري امضا كرده است. 
دولت در حالي مجدداً توجه خود را بر پروژه هاي بارورسازي 
ابرها متمركز كرده كه درباره ميزان تأثيرگذاري اين روش  
ترديدهايي مطرح اس��ت. از جمله اينكه روش هاي موجود 
براي بارورس��ازي ابرها در هيچ كش��وري در دنيا تاكنون 
نتوانسته است به طور قابل  توجهي ميزان بارش را تغيير دهد 

و با خشكسالي و كم آبي به طور جدي مقابله كند. 
رحيم ميداني، معاون وزارت نيرو مي گويد: » باروري ابرها در 
بهترين شرايط 15درصد ميزان بارش را افزايش مي دهد، اما 

همين مقدار بارش در برخي مناطق بسيار مؤثر است.«
در دولت دوم محمود احمدي نژاد اعلام شد كه براي نجات 
درياچه اروميه از روش بارورسازي ابرها استفاده مي شود، اما 

اين تلاش نيز نتايج ملموسي به دنبال نداشت. 
اوج عمليات  ايران براي بارورسازي ابرها در 94- 93 بود كه 

در آن 1۰۶ سورتي عمليات پرواز صورت گرفت. 
فريد گلكار، مدير مركز مل��ي تحقيقات و مطالعات باروري 
ابرها نيز مي گويد: »در برخي مناطق توانسته ايم بين 3۰ تا 
4۰ درصد افزايش بارش ايج��اد كنيم، اما ميانگين افزايش 

بارش��ي كه توانس��ته ايم ايجاد كنيم 15 تا 2۰ درصد بوده 
است.«

در آگوس��ت 2۰13 هنگامي كه در ژاپن خشكس��الي شد، 
مس��ئولان ژاپني تلاش كردند ابر ها را با نيت��رات يد بارور 
كنند. اين تلاش ها ثمر چنداني نداشت، به مدت دو ساعت 
فقط 17 ميلي متر باران باريد و آب ه��اي زيرزميني هم به 

يد آلوده شد. 
گروهي از رياضيدانان، داده هاي به دست آمده از بارورسازي 
ابر ها را در پنج قاره جهان، در فاصله بين س��ال هاي 1947 
تا 1974 با هم مقايس��ه كردند و به اين نتيجه رسيدند كه 
دولت ها نمي توانند با بارورسازي ابر ها ميزان بارندگي را در 

درازمدت به طور محسوسي افزايش دهند. 
بارور كردن ابرها جزو يكي از روش هاي مهندسي اقليم است 
كه مخالفت هاي بسياري را برانگيخته اس��ت. از جمله در 
سال 2۰1۰ گروه زيادي از فعالان محيط زيست از سازمان 
ملل متحد خواستند تا به كارگيري روش هايي را كه باعث 
تغييرات مصنوعي و عمده در اقليم و آب و هواي كره زمين 
مي شود، ممنوع كند. ايجاد آتشفشان مصنوعي، بارور كردن 
ابرها و بارور كردن اقيانوس ها از جمله روش هايي است كه با 

آن مخالفت شده است. 

اينكه 13 ساعت 273 مسافر از نوزاد تا كهنسال 
براي پرواز معط��ل و درون يك محفظه آهني 
محبوس شوند، اگر آدم ربايي و حبس نباشد، 
پس چيست؟! آن هم حبس در هواپيمايي  كه 
يك دقيقه ماندن هم در آن سخت و غير قابل 

تحمل است!
خلاصه ماجرا اين است كه پرواز قشم اير طبق 
برنامه بايد ساعت 19 چهارشنبه 9۶/11/11 
تهران را به مقصد اس��تانبول ت��رك مي كرد؛ 
هواپيما با 273 مسافر دو بار از روي باند فرودگاه 
امام بلند مي ش��ود و هر دو بار با »نقص فني« 
به تهران بر مي گردد، مس��افران اين پرواز طي 
تماس با گروه هاي خبري مي گويند ساعت ها از 
خروج آنها از هواپيما جلوگيري شده و با برخورد 
نيروهاي امنيتي رو به رو ش��دند. در نهايت هم 
بعد از ايستادن سه س��اعته هواپيما روي باند 
فرودگاه، گروهي از مسافران معترض تصميم 
مي گيرند از هواپيما پياده ش��وند كه در ابتدا 
اجازه خروج به آنها داده نشد، اما با بالا گرفتن 
درگيري موفق مي شوند هواپيما را ترك كنند.  
روابط عمومي قش��م اير در واكنش به اين خبر 
توضيحاتي )شما بخوانيد توجيهات( را ارائه داده 
و گفته است، بار اول، خلبان با دريافت گزارشي 
مبني بر استش��مام بوي دود در داخل كابين 
تصميم به بازگشت به فرودگاه مبدأ مي گيرد و 
مجدداً پس از انجام اقدامات فني براي بار دوم 
در ساعت 23:1۰ به سمت مقصد )استانبول( 
پرواز مي كند كه اين بار هم حوالي شهر تبريز 

مجدداً با افزايش سطح پرواز، هواپيما با مشكل 
افت فشار كابين مواجه می شود و خلبان اقدام 

به بازگشت مجدد مي كند. 
صراحت اين توضيحات آنجاس��ت كه روابط 
عمومي قش��م اير خود به وضعيت نا بس��امان 
هندلينگ در فرودگاه حضرت امام خميني )ره( 
اعتراف كرده و البته با انداختن بخشي از نقايص 
بر دوش س��ايران، به عدم آماده بودن امكانات 
فرودگاه در ارائه تجهيزات فرودگاهي و يخبندان 
شديد هم متوسل شده و در نهايت گفته است، 
هواپيما در ساعت 8:35 به سمت مقصد پرواز 
كرده است.  موارد به ظاهر شكيل و قابل قبولي 
كه نشان مي دهد، تنها نقص فني دليل حبس 
13ساعته مسافران در يك هواپيما بوده است و 
بايد به خاطر اين حجم معطلي از ايرلاين مذكور 

تشكر و قدرداني هم به عمل آورند !
ف��ارغ از آيين نامه مس��افران كه ب��ه هر كاري 
مي آي��د، جز عم��ل كردن ب��ه آن، اما س��ؤال 
اينجاست آيا مس��ئولان تا كنون 13ساعت در 
يك هواپيما دست به سر ش��ده اند؟ آيا شده با 
برنامه ريزي براي يك سفر مهم، به دليل چنين 
سهل انگاري هايي ساير پرواز هاي بعدي خود 
را هم از دس��ت بدهند يا مثلًا به يك جلس��ه 
سرنوشت س��از و مهم نرس��ند؟ اصلًا خسارت 
چندين ساعت معطلي و سردرگمي، اضطراب 
و دلهره را چه كسي جبران مي كند؟ غصه وقتي 
بيشتر مي ش��ود كه تأخير ايرلاين هاي ايراني 

تمامي ندارد. 

آقای آخوندی! به زور نگه داشتن مردم در هواپيما 
بی شباهت به آدم ربايی نيست!

10 مركز فرهنگي و هنري دفاع مقدس 
راه اندازي می شود

رئي�س بني�اد حف�ظ آث�ار و نش�ر ارزش ه�اي دف�اع مق�دس 
گفت: ت�ا دهه فج�ر امس�ال 10 مرك�ز فرهنگ�ي و هن�ري دفاع 
مق�دس در ش�هرهاي مختل�ف كش�ور راه ان�دازي مي ش�ود. 
س��ردار بهمن كارگ��ر در جلس��ه هيئت امن��ا و ش��وراي هماهنگي 
حفظ آث��ار و ارزش هاي دفاع مق��دس مازندران افزود: اي��ن مراكز در 
اس��تان هاي اصفهان، يزد، آذربايجان غربي و شرقي، مازندران، فارس، 
سيستان وبلوچستان، سمنان، خوزستان و يادمان مرصاد در كرمانشاه به 
بهره برداري مي رسند.  وي با تأكيد بر اينكه دفاع مقدس كليد وحدت در 
كشور محسوب مي شود، گفت كه اين مراكز فرهنگي و هنري به عنوان 
باغ موزه و پارك موزه دفاع مقدس، پاتوقي براي آش��نايي نسل جوان 
امروز جامعه با ايثارگري ها و رشادت هاي شهدا، جانبازان و آزادگان عمل 
خواهند كرد.  سردار كارگر از كمك و مشاركت همه دستگاه ها و مردم 
در راه اندازي موزه هاي دفاع مقدس قدرداني كرد و افزود: اين مراكز با 
آثار دفاع مقدس و ارزش هاي اسلامي تجهيز و به عنوان دائره المعارف 

ارزش هاي شهدا پذيراي مردم خواهند بود. 
رئيس بنياد حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس مازندران هم در اين 
جلسه به ساخت موزه دفاع مقدس استان در ساري اشاره كرد و گفت: 
اين مركز در كنار رودخانه تجن ساري در حال ساخت است و در واقع 

باز سازي و نمايش عمليات والفجر 8 است. 
عبدالله ملكي افزود: پارك موزه دفاع مق��دس مازندران در فضايي به 
مساحت ۶۰ هكتار در قالب 24 طرح و در دو فاز در حال ساخت است. 

وي افزود: فاز اول اين طرح پس از 9 سال با 13 طرح آماده شده است كه 
مركز فرهنگي و هنري مهم ترين طرح اجرا شده در اين مرحله است كه 

در دهه فجر امسال به بهره برداري مي رسد. 

گندم زماني


